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(NE)USPJEŠNI SMO ∑ JESMO LI?
letak za roditelje

Uspješnost u svladavanju svakodnevnih zadataka koje život pred nas 
postavlja jedan je od važnih Ëimbenika psihološkog zdravlja i pokre-
taËka snaga za hrvanje s problemima na koje nailazimo. Dakle, ne 
treba posebno naglašavati kako je osjeÊaj uspjeha važan i za djecu i 
za odrasle. S obzirom da djeca znaËajan broj godina provode u školi, 
(ne)uspjeh u svladavanju školskoga gradiva ima znaËajan utjecaj 
na cjelokupni život buduÊih odraslih Ëlanova društva. On utjeËe na 
to Ëime Êe se baviti, koliko Êe zaraivati, kakvo Êe mišljenje imati o 
sebi, kakvu Êe poziciju ostvariti u društvu, hoÊe li biti prihvaÊeni od 
svoje okoline i sl.

Što nam prvo padne napamet kad netko spomene 
rijeË “uspjeh”? Vjerojatno asocijacije poput sreÊe, 
zadovoljstva, moÊi, nagrade, bogatstva...

ŠKOLSKI NEUSPJEH 

odnosi se na loše ocjene u školi i mjeri se uglavnom objektivnim 
standardiziranim testovima. To je subjektivna procjena vlastitog neu-
spjeha, kako na akademskom, tako i na osobnom i interpersonalnom 
planu. Prema jednom istraživanju, u hrvatskim je školama Ëak 17,7% 
djece koja pokazuju teškoÊe pri snalaženju u novim situacijama i 
zadacima (BašiÊ, FeriÊ i KranželiÊ, 2001.). Drugim rijeËima, gotovo 
svako peto dijete (i njegovi roditelji) susreÊe se s problemom školskog 
neuspjeha.



UZROCI 

ovog problema su mnogobrojni i složeni. NajËešÊe 
se radi o sniženim kognitivnim sposobnostima, 
specifiËnim teškoÊama u slušanju, govoru, Ëita-
nju, pisanju i u matematiËkim vještinama, zatim 
o smetnjama pažnje, odgojnoj i obrazovnoj za-
puštenosti djeteta, nedostatku radnih navika ili 
manjku predznanja, gubitku motivacije i negativ-
nom stavu prema školi te korištenju neuËinkovi-
tih strategija uËenja ili neodgovarajuÊih metoda 
pouËavanja. Ne treba zaboraviti da neuspjeh do-
življavaju i djeca visokih intelektualnih sposobnosti, 
odnosno darovita djeca.

StruËnjaci, koji se bave ovom problematikom, 
uoËili su da je školski neuspjeh u ranijoj dobi u uskoj 
vezi s pojavom poremeÊaja u ponašanju (neoprav-
dano izostajanje s nastave, odustajanje od obra-
zovanja, agresivnost, zlouporaba droga, povuËe-
nost, izoliranost...). Pri tome je ponekad teško 
odrediti “što je kokoš, a što jaje”. Naime, teškoÊe 
u uËenju i neuspjeh u školi mogu biti uzrok, ali 
i izravna ili neizravna posljedica neprihvatljivih 
oblika ponašanja. 

POSLJEDICE

kod djece, koja iz raznih razloga podbacuju u 
školi, mogu biti brojni psihološki problemi: ni-
sko samopoštovanje i samopouzdanje, agresivnost, 
rezignacija, regresija, depresivnost, anksioznost, 
usamljenost, povlaËenje u sebe. Problem je u tome 
što mnoge od ovih znakova primijetimo tek kad 
problemi uznapreduju pa, zapravo, ne reagiramo 
na vrijeme.

Djeca s teškoÊama u školi, unatoË nastojanjima i 
trudu, najËešÊe doživljavaju vrlo malo pozitivnih re-
akcija iz okoline. Njihov uËinak u školskom okruže-
nju nailazi na osudu od strane roditelja, uËitelja i 
vršnjaka, što može rezultirati etiketiranjem takvih 
uËenika kao “sporih”, “lijenih” ili “glupih”. Oko-
lina od njih s vremenom prestane oËekivati da 
nešto naprave dobro pa se i oni prestaju truditi. 
Tako nastaje zaËarani krug neuspjeha i frustracije 
i nije Ëudno da djeca žele pobjeÊi iz mjesta na 
kojem se osjeÊaju loše.

Prirodno je da svaki roditelj za svoje dijete želi 
najbolje i naravno da je ljepše nazoËiti roditelj-
skom sastanku ili informacijama u kojima Êe biti 
istaknute djetetove dobre ocjene, redovito pisanje 
zadaÊa, aktivnost na nastavi i sl. S druge strane, 
oni koji dobivaju povratne informacije u kojima 
se spominju rijeËi poput “negativno”, “neoprav-
dani izostanci”, “ometanje nastave” u pravilu se 
crvene od neugode ili su ljuti, jadni, nezadovolj-
ni... (pogotovo ako prije nisu znali za stanje u 
školi). »esto se dogaa da roditelji djece s lošim 
uspjehom (zbog srama ili negativnih stavova) s 
vremenom poËnu izbjegavati odlazak u školu i 
kontakte s uËiteljima, što ostavlja prostora za još 
veÊe podbacivanje djeteta i još veÊe nezadovolj-
stvo i djeteta i njih samih. Naime, veÊina nas je 
sklona promatrati neuspjeh kao pojavu koja je nepro-
mjenjiva (jednom neuspješan - uvijek neuspješan) 
i u kojoj mi možemo jako malo uËiniti. Stoga se 
(iako nevoljko) mirimo s postojeÊim stanjem i 
prestajemo truditi. Meutim, stvari, na sreÊu, ipak 
stoje malo drugaËije. VeÊ je navedeno da su uzroci 
neuspjeha vrlo razliËiti. Važno je otkriti koji su 
pravi razlozi toga što dijete ne uspijeva napraviti 
ono što drugi mogu. 

Važno je poËeti djelovati na uklanjanju (ili umanji-
vanju) problema koji ga ometaju. Lakše se uhvatiti 
u koštac s pojedinim uzrocima problema u školi, 
nego poslije rješavati posljedice koje su mnogo 
složenije.

U cijeloj toj priËi ne može se dovoljno naglasiti ko-
liko je važna kvalitetna suradnja vas kao roditelja i 
uËitelja. Pod kvalitetnom suradnjom ne misli se 
samo na išËitavanje ocjena i opravdavanje izo-
stanaka, veÊ na redovitu razmjenu informacija s 
obje strane, dogovaranje zadataka i postupaka 
roditelja i uËitelja, zajedniËku procjenu uspješ-
nosti ∑ rekli bismo djelovanje s raznih strana, ali 
u istom smjeru, Ëemu u središtu interesa treba 
biti dobrobit djeteta.

Jedno veliko podruËje o kojem se Ëesto razgovara 
jesu oËekivanja od djeteta. Skloni smo stvarati ve-
like planove za vlastito dijete (ponekad dijete Ëak 
“dobije zadatak” ostvariti ono što roditelji nisu 
uspjeli) pa se djeca vrlo rano upisuju na strane 
jezike, pet razliËitih sportova, balet, glazbene ško-
le i sl. Naravno da to baziËno nije loše (upravo 
suprotno) ako dijete ima smisla za odreeno po-
druËje i ako mu te obveze priËinjavaju zadovolj-
stvo. No, ako te silne aktivnosti guše dijete i ako 
ono postaje nesretno i nezainteresirano, pitanje 
je koliko to „muËenje“ (i djeteta i roditelja) ima 
smisla. Neka Êe se djeca odmah pobuniti i izboriti 
za ono što žele (ili protiv onog što ne žele). No, 
jedan dio djece Êe šutjeti, izdržavati i truditi se 
uspjeti i u svemu biti meu najboljima, što može 
postati veliki problem. Vjerojatno se automatski 
pitamo što je loše u tome da je dijete uspješno?! 
Problem je u tome što je takvo dijete pod stalnim 
pritiskom oËekivanja i želje za udovoljavanjem 
roditeljima i uËiteljima, a dobiva malo zadovolj-
stva iz aktivnosti kojima se bavi. Njegova snaga 
i kapaciteti su ipak ograniËeni i, osim toga što 
je nesretno (iako mi to ne primjeÊujemo), može 
se dogoditi da “pukne” i potpuno podbaci onda 
kad je najvažnije uspjeti - i tada sve pada u vodu. 
Svatko, tko je tako nešto vidio ili doživio, zna ko-
lika je to frustracija.

S druge strane, postoje djeca koja imaju objektiv-
ne razvojne teškoÊe i odmah se na poËetku školo-
vanja vidi da teško ispunjavaju školske zahtjeve. U 
tom sluËaju odrasli Ëesto svoja oËekivanja svedu 
na minimum i od takve djece gotovo ništa ne za-
htijevaju. Ni ta krajnost nije najsretnije rješenje. 

Naime, svako dijete, unatoË teškoÊama koje ima, 
ima i svoje jake strane ∑ sposobnosti i podruËja 
u kojima je dobro. Zadatak je odraslih otkriti u 
Ëemu je dijete dobro i pomoÊi mu realizirati svoje 
kapacitete, a istovremeno ga je potrebno poticati 
i raditi male pomake i u onome što teško ide. 

Važno je djetetu zadavati zadatke i probleme ta-
kve težine koje Êe uspjeti riješiti uz uložen trud. To 
Êe mu omoguÊiti da doživi uspjeh i da se razvija. 
Takoer je neizmjerno važno pohvaliti dijete ∑ po-
hvaliti trud i napor, a ne samo rezultat!

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
UMJESTO ZAKLJU»KA

Ocjene i uspjeh u školi su važni. Meutim, ne 
zaboravimo da je za život jednako važno kod djece 
razvijati samopoštovanje, brigu za druge, suradnju, 
kvalitetnu komunikaciju, marljivost, poštenje... ∑ a 
koliko pažnje danas zaista poklanjamo tim ljud-
skim kvalitetama?
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Roditelji ∑ 
aktivni sudionici 
obrazovanja

OËekivanja ∑ 
što je previše, 
a što premalo?


